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از خیابان  های پرتراکم تا متروهای نیمه  کاره؛از خیابان  های پرتراکم تا متروهای نیمه  کاره؛

کرج در ترافیک گیر کرده!کرج در ترافیک گیر کرده!

طی مراسمی که با حضور جمعی از  مسئولان دانشگاه علوم 
پزشکی البرز، شرکت نورا بهبود شفابخش و انجمن حمایت 
از بیماران کلیوی برگزار شد، اولین مرکز دیالیز دارای دستگاه 

دیالیز HDF در باغستان کرج افتتاح شد.
گفتنی است دیالیز HDFیک روش دیالیز پیشرفته محسوب 

می شود که باعث افزایش کفایت دیالیز و منجر به افزایش 
کیفیت زندگی بیمار می شود. 

در این مراسم  دکتر مانا محمدی، متخصص کلیه و عضو 
هیات علمی دانشگاه درخصوص مزایای دیالیز با سیستم 
افزایش بقای  همودیافیلتراسیون  )HDF( و تاثیر آن در 

بیماران توضیح داد و دکتر کورش سلیمی مدیر امور بیمارها 
و مراکز تشخیصی درمانی دانشگاه ضمن اشاره به جمعیت 
آماری بیماران دیالیزی و تخت های دیالیز این استان و نقش 
کیفیت خدمت دیالیز در رضایتمندی بیماران، راه اندازی این 

مرکز را در درمان و کیفیت بیماران دیالیزی مهم برشمرد. 

دکتر سلیمی خاطرنشان کرد: استان البرز دومین استان بعد 
از تهران در کشور است که موفق به راه اندازی بخش دیالیز 
دارای دستگاه HDF شده است و در حال حاضر فاز اول این 
بخش با ۹ تخت دیالیز افتتاح و آماده خدمت رسانی به 

بیماران دیالیزی بصورت رایگان است.

در البرز؛ اولین مرکز دیالیز دارای دستگاه دیالیز HDF افتتاح شد  
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یک متفکر عراقی گفت که نبرد محور مقاومت، نبرد حق 
علیه باطل است؛ ما در یک نبرد بزرگ هستیم که شبیه 
جنگ جهانی اول و دوم و فروپاشی دیوار برلین است و 
من می گویم که با این تحولات نقشه ژهای جهان تغییر 
خواهد کرد و نابودی رژیم صهیونیستی قطعی خواهد بود.

»شیخ عبداللطیف الهمیم« رئیس سابق دیوان وقف سنی 
عراق گفت: برای من افتخار برزرگی است که در آغوش محور 
مقاومت حضور دارم. من از بغدادی آمدم که آیات  عظام را 
در بر دارد. بغدادی که پر از اسطوره ها و رهبران بزرگ است 
و داستان بشر برای ۲ بار از آنجا آغاز شده است. هر گاه که 
بغداد به خشم آمده است در طی تاریخ، سیل خروشانی 

جاری می شد و دشمنان و اشغال گران را نابود می کرد.
وی با اشاره به چهلمین روز شهادت سیدحسن نصرالله 

گفت: با توجه به اینکه امروز در مراسم بزرگداشت شهید 
مقاومت هستیم، این سوال مطرح است که آیا او قهرمانی 
بود که تاریخ را ایجاد کرد یا تاریخی بود که این قهرمان را 
در خود ایجاد کرد؟ او از بزرگ مردانی بود که مثل ایشان 
را هیچ گاه ندیدیم. ایشان الگوی مقاومت است که برای 
سالیان سال الگو خواهد بود و نسل های آینده ایشان را 
به یاد خواهند سپرد و عطر خون این شهدا قطعا پابرجا 

خواهد بود.
این متفکر عراقی اظهار کرد: نبرد ما نبرد غزه، لبنان، عراق، 
تهران و صنعا نیست بلکه نبرد حق علیه باطل است، 
ما در یک نبرد بزرگ هستیم که شبیه تحولات جنگ 
جهانی اول و دوم و فروپاشی دیوار برلین است، با این 
تحولات نقشه های جهان تغییر خواهد کرد و نابودی رژیم 

صهیونیستی قطعی خواهد بود.
وی ادامه داد: ما امتی هستیم که آماده جنگیم و با 
قطعا  آن  ها  و  می کنیم  مبارزه  دشمنان  برابر  در  قدرت 
را  مقاومت  محور  پیشانی  من  رفت.  خواهند  بین  از 

می بوسم.
این متفکر عراقی تصریح کرد، افرادی که روابط خود را با 
اسرائیل عادی سازی و توطئه چینی می کنند، به آن  ها 
می گویم که به یاد بیاورید تاریخ و اتفاقات گذشته را که 
برای توطئه گران چه اتفاقی افتاده است. اینها در تاریخ 
افراد کودنی بودند که خود را به پول و طلا فروختند. ولی 
من ایمان دارم امت اسلامی در نهایت پیروز خواهد شد و 
ان شاءالله ما ملت های مسلمان پیروز خواهیم شد و حکام 

توطئه گر نابود می شوند.

جمهور  رئیس  داد،  گزارش  صهیونیستی  نویسنده  یک 
منتخب آمریکا علی رغم دوستی با نتانیاهو، هیچ فرصتی را 
برای برکناری او از دست نخواهد داد زیرا هزینه »حفاظت و 

صیانت« از نتانیاهو بسیار بالاست.
»اران یاشیو« نویسنده صهیونیستی در مقاله ای در روزنامه 
هاآرتص نوشت، به نفع »دونالد ترامپ« رئیس جمهور 
منتخب آمریکاست که »بنیامین نتانیاهو« نخست وزیر 
رژیم صهیونیستی را از قدرت برکنار کند زیرا او شخصی 

است که به توجه، محافظت و حمایت دائمی نیاز دارد.
اران یاشیو در ادامه گفت که این نظرش یک پیش بینی 
دقیق نیست بلکه تحلیلی از موضع بی ثبات و غیر قابل 
پیش بینی ترامپ است که مسائل اقتصادی برایش اولویت 

دارد.
یاشیو که مدرس اقتصاد است، می گوید در نگاه آمریکایی ها 
نتانیاهو به محافظت بالایی نیاز دارد. رژیم صهیونیستی در 
یکسال گذشته نزدیک به ۱۸ میلیارد دلار کمک نظامی از 

آمریکا دریافت کرده است.
مالیات دهندگان  پول  ندارد  تمایل  که  می گوید  ترامپ 
آمریکایی را در درگیری های خارجی چه در اوکراین و چه 
در فلسطین اشغالی خرج کند و بر این اساس رفتار کرده 
است، زیرا حمایت از ناآرامی های مستمر در غرب آسیا در 

دستور کار او نیست.
یاشیو پاسخ این سؤال را که آیا ترامپ تعهدی در قبال 
نتانیاهو دارد یا خیر، منفی دانست و استدلال کرد: »ترامپ، 
بایدن،  جو  با  روابطش  از  و  می کند  تحقیر  را  نتانیاهو 
رئیس جمهور فعلی آمریکا خشمگین است. از طرفی هم 
حالا که پیروز انتخابات شده، وعده هایش در کارزار انتخابات 

ارزشی ندارد«.
نویسنده صهیونیستی در پاسخ به این پرسش که چطور 
ترامپ چگونه می تواند نتانیاهو را برکنار کند، نوشت که به 
اعتقاد او این کار به دو صورت انجام می شود. اولی، ارسال 
پیام به طرف های صهیونیستی، به ویژه احزاب تندرو، مبنی 

بر اینکه »کار نتانیاهو به پایان رسیده است« و احتمالا آن  ها 
به سرعت عمل خواهند کرد.

دوم اینکه، به گفته یاشیو، ترامپ با اعمال فشار مالی و 
استفاده از سیاست »هویج و چماق« با نتانیاهو و حزب لیکود 
او و کسانی که یاشیو آنها را »دیگر دلالان قدرت« می خواند، در 

بهترین حالت، او را به راحتی از قدرت کنار خواهد زد.
در  نتانیاهو  کرد  اعلام  چهارشنبه  روز  نتانیاهو  دفتر 
گفت وگوی تلفنی، پیروزی ترامپ را در انتخابات تبریک 
گفته است و اینکه این گفت وگو »گرم و دوستانه« بود و 
هر 2 طرف »تهدید ایران« و لزوم همکاری برای امنیت رژیم 

صهیونیستی را بررسی کردند.
نتانیاهو در واکنش به پیروزی ترامپ در کارزار انتخابات 
ریاست جمهوری آمریکا در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: 
»بازگشت تاریخی شما به کاخ سفید، به ایالات متحده 
شروعی جدید می دهد و تعهد خود را به اتحاد بزرگ بین 

اسرائیل و ایالات متحده تجدید می کند«.

»متفکر عراقی«: نابودی رژیم صهیونیستی قطعی است

»هاآرتص«: ترامپ، نتانیاهو را به دلیل »هزینه بالای نگه داری« برکنار می کند

در پی فرود سخت یک فروند بالگرد نظامی در غرب قزاقستان یکی از خدمه آن کشته و ۲ نفر مجروح شدند.
یک فروند بالگرد MI-۸ وزارت دفاع جمهوری قزاقستان در منطقه روستای »سریزهر« بخش مارکتوک واقع در غرب این کشور، ساعت ۱۱:۴۰ امروز 
شنبه به وقت محلی دچار نقص فنی شده و فرود سختی داشت. براساس این گزارش، در حادثه یادشده یکی از خدمه پرواز این بالگرد کشته و 

۲ نفر مجروح شدند. وزارت کشور قزاقستان علت این حادثه را نقص فنی اعلام کرده است.

فرود سخت یک بالگرد نظامی در قزاقستان یک کشته برجای گذاشت

از نگاه پلوسی؛

دلیل شکست دموکرات ها در انتخابات آمریکا چه بود؟
بینالملل

رئیس سابق مجلس نمایندگان آمریکا دلیل شکست »کامالا 
هریس« در انتخابات ریاست جمهوری را اقدامات »جو بایدن« و 

خروج دیرهنگام او از رقابت های انتخاباتی دانست.
حزب  نامزد  و  آمریکا  رئیس جمهور  معاون  هریس«  »کامالا 
برابر  در  آمریکا  ریاست جمهوری ۲۰۲۴  انتخابات  در  دموکرات 
»دونالد ترامپ« در انتخاب پنجم نوامبر شکست خورد و علاوه بر 
این، دموکرات ها مجلس سنا را نیز از دست دادند؛ شکستی که 
دموکرات ها و رسانه های نزدیک به این حزب اغلب »جو بایدن« 
رئیس جمهور فعلی آمریکا را که به زودی جایش را به ترامپ 

خواهد داد، مقصر می دانند.
در واکنش به این تحولات، »نانسی پلوسی« رئیس سابق مجلس 
نمایندگان آمریکا در مصاحبه ای با روزنامه نیویورک تایمز عنوان 
انتخاباتی  رقابت های  از  زودتر  بایدن  رئیس جمهور  »اگر  کرد: 
انتخابات مقدماتی جهت  برگزاری  برای  را  و فضا  کناره گیری 
انتخاب نامزد فراهم می کرد، تا اینکه خودش بخواهد از کامالا 

هریس حمایت کند، برای حزب دموکرات بهتر می شد«.
وی افزود: »اگر رئیس جمهور بایدن زودتر از رقابت ها کناره گیری 
می کرد، احتمالا نامزدهای دیگری در انتخابات حضور می یافتند. 
کناره گیری  زودتر  رئیس جمهور  اگر  انتظار می رفت  همچنین 

می کرد، انتخابات مقدماتی باز -  انتخابات مقدماتی که در آن 
رای دهندگان بدون توجه به تعلق حزبی می توانند به نامزدهای 

حزب دیگر رای دهند - برگزار می شد«.
روزنامه »گاردین« روز پنجشنبه در گزارشی در این رابطه و با 
اشاره به واکنش دموکرات ها نسبت به پیروزی ترامپ و شکست 
هریس نوشت: »دموکرات ها و استراتژیست های این حزب ضمن 
ابراز ناامیدی، مسئله شکست این حزب و هریس را مورد مواخذه 

قرار می دهند«.
»پاول ماسلین« ناظر انتخاباتی دموکرات استدلال کرد: »هریس با 
توجه به اوضاع و شرایط و در حد توانش، خوب عمل کرد اما این 
رقابت برای او غیرقابل بُرد بود. ترامپ حالا یا به دلیل شخصیتش 
یا حملاتی که علیه وضعیت کشور داشت، در برابر دولت بایدن-
قرار  شکست ناپذیری  موقعیت  در  دموکرات  حزب  و  هریس 

داشت«.
پلوسی در ادامه این مصاحبه با اشاره به عملکرد هریس در 
انتخابات گفت: »فکر می کنم هریس می توانست خوب عمل کند 
اما اینطور نشد... این اتفاق به این خاطر رخ داد که رئیس جمهور 
بایدن فورا از هریس حمایت کرد و برگزاری انتخابات مقدماتی را 
در آن زمان تقریبا غیرممکن ساخت. اگر رئیس جمهور بایدن زودتر 

کناره گیری می کرد، نتیجه متفاوت می شد«.
این رئیس سابق مجلس نمایندگان آمریکا در واکنش به بیانیه 
تند »برنی سندرز« سناتور مستقل آمریکایی که دلیل شکست 
هریس را دموکرات هایی دانست که طبقه کارگر را رها کرده اند، 
گفت: »با تمام احترامی که به سناتور سندرز قائل هستم اما با او 
در زمینه موافقت نمی کنم که حزب دموکرات خانواده های طبقه 

کارگر را رها کرده است«.

زمستانی سردتر از همیشه در انتظار است؛

بحران ناترازی انرژی؛
 چالش ملی یا نتیجۀ ناکارآمدی؟

ایران به عنوان یکی از بزرگ ترین کشورهای تولیدکننده انرژی در 
دنیا، همواره با مشکل ناترازی انرژی مواجه بوده است. باوجود منابع 
غنی نفت و گاز، ایران همچنان در تأمین انرژی برای مصرف داخلی 
با مشکلات جدی روبه رو است. درحالی  که کشورهایی با منابع 
کمتر توانسته اند با بهره گیری از مدیریت صحیح منابع خود، ناترازی 
انرژی را تا حد زیادی کنترل کنند، ایران همچنان در این زمینه با 
ضعف های ساختاری مواجه است. از راهکارهایی که دولت ها در 
مواجهه با ناترازی انرژی به کار می گیرند، مدیریت مصرف و کاهش 
تقاضا است. این روش می تواند تا حدی به بهبود وضعیت کمک 
کند؛ اما آیا به تنهایی برای حل این بحران کافی است؟ مدیریت 
مصرف می تواند با ابزارهایی همچون افزایش قیمت انرژی، اصلاح 
تعرفه ها و تغییر عادات مصرف به بهبود وضعیت کمک کند. اما 
نباید فراموش کرد که بسیاری از صنایع و خدمات عمومی به 
مصرف بالای انرژی وابسته هستند و کاهش شدید مصرف می تواند 
باعث افت تولید و حتی آسیب به رشد اقتصادی شود. یکی از 
دلایل عمده ناترازی انرژی در ایران، قدیمی و ناکارآمد بودن ساختار 
تولید و توزیع انرژی است. بسیاری از نیروگاه ها و زیرساخت های 
تولید انرژی در ایران قدیمی و فرسوده اند و بازدهی پایینی دارند. به 
همین دلیل، حتی با افزایش تولید نیز قادر به تأمین نیاز داخلی 
نیستند. بدون نوسازی این ساختارها و افزایش بازدهی نیروگاه ها، 
مدیریت مصرف به تنهایی نمی تواند جوابگو باشد. اگر روند فعلی 
ادامه یابد و ناترازی انرژی بهبود پیدا نکند، کشور با پیامدهای جدی 
و غیرقابل جبرانی روبه رو خواهد شد؛ از جمله:  قطع گسترده انرژی: 
از آنجایی که سیستم انرژی کشور قادر به تأمین تقاضا نیست، 
ممکن است شاهد قطعی های گسترده و ناپایداری در تأمین انرژی 
شویم. این قطعی ها به خصوص در زمستان که تقاضا برای گاز 
افزایش می یابد، بیشترین مشکل را به وجود می آورند. کاهش 
رشد اقتصادی: ناترازی انرژی می تواند باعث کاهش رشد اقتصادی 
شود، زیرا بسیاری از صنایع و کارخانه ها برای ادامه تولید به انرژی 
نیاز دارند. کاهش دسترسی به انرژی به معنای کاهش تولید و 
افزایش بیکاری خواهد بود. تشدید بحران های زیست محیطی: 
استفاده بی رویه از منابع نفت و گاز و عدم توسعه انرژی های 
تجدیدپذیر، بحران های زیست محیطی را نیز تشدید می کند. در 
حالی که کشورهای دیگر به سمت کاهش انتشار گازهای گلخانه ای 
و استفاده از انرژی های پاک می روند، ایران همچنان به وابستگی 
به سوخت های فسیلی ادامه می دهد که این امر در نهایت باعث 
افزایش آلودگی هوا و تخریب محیط زیست می شود. برای حل 
بحران ناترازی انرژی، باید ترکیبی از راهکارهای مختلف به کار 
گرفته شود؛ از جمله:  افزایش بازدهی تولید: نوسازی زیرساخت های 
تولید انرژی و افزایش بازدهی نیروگاه ها از مهم ترین اقداماتی است 
که می تواند به کاهش ناترازی کمک کند. سرمایه گذاری در این 
بخش هرچند پرهزینه است، اما در بلندمدت باعث کاهش هزینه ها 
و افزایش تولید خواهد شد. توسعه انرژی های تجدیدپذیر: یکی از 
راه های اساسی برای کاهش وابستگی به منابع فسیلی، توسعه 
انرژی های تجدیدپذیر مانند خورشیدی و بادی است. ایران به دلیل 
موقعیت جغرافیایی خاص خود، ظرفیت بالایی برای تولید انرژی 
خورشیدی دارد که باید از آن استفاده کرد.  اصلاح سیاست های 
تعرفه ای: اصلاح تعرفه ها و قیمت گذاری صحیح انرژی می تواند به 
مدیریت مصرف و کاهش تقاضا کمک کند. اما باید این تغییرات 
به گونه ای انجام شود که فشار اضافی بر خانوارها وارد نشود. با 
توجه به شرایط کنونی، اگر اقدامات مؤثری برای بهبود ناترازی 
انرژی انجام نشود، آینده ای نامطمئن پیش روی ایران خواهد بود. 
بحران انرژی نه تنها اقتصاد کشور را تحت تأثیر قرار می دهد، بلکه 
می تواند باعث کاهش رفاه اجتماعی و تشدید بحران های اجتماعی 

و زیست محیطی شود.

یادوخاطرهشهدا،به
ویژه»شهیدوهاندزن

وهانجرشیدپور«
که21تیر67بهمقام
شامخشهادتنائل

گشت،گرامیباد
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»حسین مهاجری« -عضو شورای اسلامی شهر کرج- از راه اندازی مجدد طبقه دوم بازار ماهان پس از ۲۰ سال برای خدمات رسانی مطلوب به 
شهروندان خبر داد و گفت: با توجه به پیگیری های انجام شده پس از گذشت حدود ۲۰ سال طبقه دوم این بازار که بدون استفاده بود جهت 
استفاده همشهریان عزیز در حال بازسازی است. در این خصوص با استحکام بندی و بازسازی فضای ۲۰۰۰ متری طبقه دوم این بازار تا نهایتا ۳ 
الی ۴ ماه دیگر آماده بهره برداری خواهد بود. در کنار این اقدامات، احداث سرویس بهداشتی، محوطه سازی و... هم برای این بازار روز در دستور 

کار قرار دارد.

راه  اندازی طبقه دوم بازار ماهان پس از ۲۰ سال

در شهر

در سال های اخیر، کرج به یکی از پرتراکم ترین و در عین حال 
نابه سامان ترین شهرهای کشور از نظر حمل ونقل و ترافیک 
تبدیل شده است. هر روزه هزاران خودرو به سمت خیابان های 
این شهر روانه می شوند، در حالی که زیرساخت های ترافیکی 
شهر به هیچ وجه جوابگوی این حجم از تردد نیستند. کرج، 
که از نظر جغرافیایی نزدیک به تهران واقع شده و به نوعی 
چند  طی  می آید،  حساب  به  کلان شهر  این  خلوت  حیاط 
دهه اخیر با رشد جمعیتی فزاینده ای روبه رو بوده است؛ اما 
متأسفانه، زیرساخت های حمل ونقل شهری و بین شهری در 
این شهر با این رشد هم خوانی نداشته است. در این یادداشت، 
به بررسی عوامل این وضعیت نابسامان و تبعات آن پرداخته و 

راهکارهایی برای حل این بحران پیشنهاد خواهیم کرد.

رشد جمعیت و تراکم؛ عامل نخست بحران
کرج یکی از سریع الرشدترین شهرهای کشور از لحاظ جمعیت 
بدلیل  تهران کار می کنند،  افرادی که در  از  است. بسیاری 
هزینه های بالای زندگی در پایتخت، در کرج ساکن می شوند. 
بر  زیادی  فشار  جمعیت،  ناگهانی  رشد  و  مهاجرت ها  این 
زیرساخت های شهری کرج، به ویژه سیستم حمل ونقل آن وارد 
کرده است. در کنار این رشد جمعیتی، افزایش خودروهای 
شخصی نیز بر شدت بحران ترافیکی افزوده است؛ چرا که 
حمل ونقل عمومی در کرج به اندازه کافی توسعه نیافته و 
بسیاری از شهروندان مجبور به استفاده از خودروی شخصی 

هستند.
کمبود  کرج،  در  ترافیک  بحران  دلایل  مهم ترین  از  یکی 
زیرساخت های مناسب حمل ونقل عمومی است. در بسیاری 
از کلان شهرهای دنیا، حمل ونقل عمومی همچون مترو و 
خطوط اتوبوس شهری یکی از گزینه های اصلی شهروندان برای 
جابجایی محسوب می شود. اما در کرج، سیستم حمل ونقل 
عمومی ناکافی است و همین موضوع باعث شده بسیاری 
از مردم به استفاده از خودروهای شخصی روی بیاورند. پروژه 
مترو کرج، که در سال های اخیر با تأخیرهای متعددی مواجه 
حجم  می تواند  که  است  کلیدی  پروژه های  از  یکی  شده، 
زیادی از مسافران را از خیابان ها و جاده های شلوغ شهر به 
زیر زمین منتقل کند. با این حال، این پروژه هنوز به صورت 
کامل بهره برداری نشده و به تاخیرهای متوالی در تکمیل آن، 

مشکلات کرج را پیچیده تر کرده است.

فقدان مدیریت ترافیک کارآمد و مشکلات شهری
مدیریت ترافیک در کرج یکی از نقاط ضعف بزرگ این شهر 
محسوب می شود. نبود برنامه ریزی دقیق و کارآمد برای کنترل 
در  و  ترافیک های سنگین  ایجاد  باعث  ترافیک،  و هدایت 
نتیجه اتلاف زمان و انرژی شهروندان شده است. بسیاری از 
خیابان ها و جاده های اصلی شهر به صورت روزانه با تراکم های 
غیرقابل تحمل مواجه هستند و به دلیل عدم گسترش و توسعه 
زیرساخت های شهری به موازات رشد جمعیت، این وضعیت 
روز به روز بحرانی تر می شود. کمبود پارکینگ های مناسب و 
پراکندگی نادرست مراکز تجاری و اداری نیز بر شدت این بحران 

افزوده است.

تأثیرات اقتصادی و اجتماعی بحران ترافیک
وضعیت نابه سامان ترافیکی کرج تنها یک مشکل زیربنایی 
نیز  اجتماعی گسترده ای  اقتصادی و  تبعات  بلکه  نیست؛ 
در پی دارد. از لحاظ اقتصادی، ترافیک سنگین و زمان های 
طولانی برای جابجایی، باعث کاهش بهره وری افراد و افزایش 
هزینه های ناشی از مصرف سوخت می شود. به علاوه، افزایش 
زندگی  کیفیت  بر  زیست محیطی،  تاثیرات  و  هوا  آلودگی 
شهروندان اثر منفی گذاشته و سلامت عمومی جامعه را تهدید 
می کند. این وضعیت همچنین باعث افزایش نارضایتی های 
اجتماعی می شود، چرا که مردم نه تنها از وقت خود بهره وری 
کافی ندارند، بلکه برای انجام امور روزمره و زندگی روزانه خود 

دچار استرس و فشار مضاعف می شوند.

آینده ای تاریک در انتظار کرج، اگر اقدامی صورت نگیرد
و  دولت  و  کند  پیدا  ادامه  شکل  همین  به  روند  این  اگر 
مشکل  حل  برای  اساسی  اقدامی  مربوطه  شهرداری های 
بحران های  با  شهر  این  ندهند،  انجام  کرج  در  حمل ونقل 
آلودگی  بزرگ تری مواجه خواهد شد. ترافیک های طولانی، 
هوا، استهلاک خودروها و زمان های تلف شده برای شهروندان، 
همه و همه نمایانگر آینده ای تاریک برای این شهر هستند. در 
کنار این مشکلات، احتمال بروز بحران های اجتماعی ناشی از 
نارضایتی عمومی نیز افزایش خواهد یافت. عدم برنامه ریزی 
و اجرای پروژه های حمل ونقل عمومی همچون مترو، تنها بر 

شدت این مشکلات می افزاید.

ضرورت تسریع در راه اندازی مترو کرج
مترو کرج یکی از کلیدی ترین پروژه هایی است که می تواند 
بحران ترافیکی این شهر را حل کند. این پروژه که سال هاست 
صورت  در  دارد،  قرار  تأخیر  و  ساخت  مختلف  مراحل  در 
بهره برداری می تواند بخش زیادی از مشکلات ترافیکی شهر را 
کاهش دهد. با راه اندازی مترو، شهروندان قادر خواهند بود به 
جای استفاده از خودروهای شخصی، از این سیستم حمل ونقل 
عمومی سریع و کارآمد بهره مند شوند. علاوه بر این، کاهش 
کاهش  به  منجر  خیابان ها،  در  حجم خودروهای شخصی 

آلودگی هوا و بهبود کیفیت زندگی در شهر خواهد شد. 
و  فوری  اقداماتی  نیازمند  کرج،  ترافیکی  بحران  رفع  برای 
برنامه ریزی دقیق هستیم. برخی از این راهکارها شامل موارد 

زیر می شود:
1. تسریع در تکمیل پروژه مترو: مترو کرج باید به عنوان 
اولویت اصلی توسعه حمل ونقل عمومی قرار گیرد و بودجه 

لازم برای تکمیل سریع این پروژه اختصاص یابد.
توسعه  تاکسی رانی:  و  اتوبوس رانی  خطوط  گسترش   .2  
سیستم اتوبوس رانی و تاکسی رانی در کرج می تواند گزینه ای 

کارآمد برای کاهش حجم خودروهای شخصی باشد.
 3. ایجاد پارکینگ های طبقاتی و عمومی: با ایجاد پارکینگ های 
عمومی و طبقاتی، می توان مشکلات پارک خودروها در سطح 

خیابان ها را کاهش داد و ترافیک را بهتر مدیریت کرد.
4. مدیریت بهتر ترافیک: با استفاده از سیستم های هوشمند 
مدیریت ترافیک، می توان جریان تردد را بهبود بخشید و از 

ترافیک های سنگین جلوگیری کرد.
از  استفاده  فرهنگ  ترویج  آموزش:  و  فرهنگ سازی   .5  
حمل ونقل عمومی و کاهش استفاده از خودروهای شخصی، از 
جمله راهکارهای موثری است که می تواند در کاهش ترافیک 

نقش آفرینی کند.

از خیابان  های پرتراکم تا متروهای نیمه  کاره؛

کرج در ترافیک گیر کرده!
داستانجلد

 

»مسعود محمدی« خبر داد؛

اختصاص کمک ۳۰ میلیاردی 
به آزادی زندانیان غیرعمد

رئیس شورای اسلامی شهر کرج در صدو هشتاد و هفتمین 
جلسه رسمی شورا از اختصاص کمک ۳۰ میلیارد ریالی شورای 

شهر به آزادی زندانیان غیر عمد خبر داد.
ابتدای  در  محمدی  مسعود  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
یکصدو هشتاد و هفتمین جلسه رسمی شورای شهر، پنجم 
جمادی الاول سالروز ولادت باسعادت بانوی قهرمان کربلا 
و پرچم دار نهضت عاشورا حضرت زینب کبری )س( که به 
روزپرستار نامگذاری شده تبریک گفت و با اشاره به دیدار  
اعضای شورای شهر از پرستاران چند بیمارستان سطح شهر 
اظهارداشت: همراهی  جامعه پرستاری در سال های گذشته 
به خصوص در دوران دفاع مقدس و همه گیری ویروس 
کرونا، با اهدای شهدای عرصه سلامت شاهدی بر تعهد این 
قشر فرهیخته می باشد و اهمیت کار این عزیزان زحمتکش 
جامعه  امروز  بدانیم  که  شود  می  نمایان  و  آشکار  وقتی 
پرستاری مبدّل به نیروی عظیمی گشته که مسئولیت پر 
تمام  با جدیت  ارتقاء سلامت جامعه  برای  را  ارزش خود 
پذیرفته و به عنوان عضوی جدایی ناپذیر در عرصه سلامت 

انجام وظیفه می نماید.
وی در بخش دیگری از سخنانش تصریح کرد: پیرو جلسه 
ای که با اعضا ستاد دیه برگزار شد، هماهنگی هایی در این 
نشست بعمل آمد که بر اساس آن شورای شهر از شهرداری 
خواست که لایحه پیشنهادی اختصاص کمک مالی ۳میلیارد 
تومانی جهت اختصاص به آزادی زندانیان مالی غیر عمد تهیه 
و در اسرع وقت جهت طرح در اولین جلسه رسمی شورای 

شهر ارسال نمایند.
رئیس شورای اسلامی شهر کرج تاکید کرد: این اقدام در 
راستای کمک به آزادی محکومان جرائم غیرعمد به منظور 
کاهش جمعیت کیفری زندان هاست تا بتوان از این طریق 
تا پایان سال و در کنار سفره های هفت سین شاهد حضور 
تعدادی از این سرپرستان خانوار در کنار خانواده ها و فرزندان 

خود باشیم و از دعای خیرشان بهرمند بشویم.

ایران کوچک میزبان 
هنرمندان گیلانی شد

نایب رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر کرج با 
اشاره به برگزاری نمایشگاه اولین سلانه نقاشی گروه نقاشان 
و  برنامه  برگزاری  خواستار  میلاد  گالری  در  گیلان  معاصر 
نمایشگا های تخصصی ویژه اقوام کشور در اماکن فرهنگی و 

هنری مدیریت شهری کرج شد.
رئیس  نایب  رحیمی  علیرضا  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
افتتاح  از  کرج  شهر  اسلامی  شورای  فرهنگی  کمیسیون 
نمایشگاه اولین سالانه نقاشی گروه نقاشان معاصر گیلان در 
گالری میلاد خبر داد و اظهار داشت: برگزاری این نمایشگاه کار 
بسیار زیبا و پسندیده ای که توسط سازمان فرهنگی اجتماعی 
ورزشی مدیریت شهری صورت گرفت و باعث توسعه هنر و 

فرهنگ اقوام در ایران کوچک خواهد شد.
علیرضا رحیمی در حاشیه افتتاح این نمایشگاه که با حضور 
امیر اشتری رئیس سازمان فرهنگی و تعداد کثیری از هنرمندان 
این عرصه بود گفت: هنرمندان نگارگری و تصویرگری استان 
گیلان که خود رنگین کمان رنگ ها در طبیعت و همچنین 
رنگین کمان نخبه های علمی را با خود به یدک می کشد 

میهمان ویژه شهر کرج رنگین کمان اقوام شد.
رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر 
با بیان اینکه گالری میلاد میزبان ۱۱۵ اثر از ۱۰۶ نقاش معاصر 
گیلان است بیان داشت: مدیریت شهری باید برنامه ریزی نماید 
تا ایران کوچک میزبان ورکشاپ و نمایشگا های تخصصی ویژه 
اقوام از نوع هنر موسیقی، نمایشی، نقاشی و گویش، لباس 
و همچنین غذاهای اقوام کشور در اماکن فرهنگی و هنری از 
جمله گالری میلاد، پارک ایران کوچک و... باشد و نقش آفرینی 

در این عرصه داشته باشد.

گوشهوکنار

ایمانروزبهانی

رئیس کمیسیون نظارت و حقوقی شورای اسلامی شهر 
کرج گفت: لوایح واگذاری املاک با کاربری آموزشی با اتفاق 
آرا اعضای شورای شهر مصوب شده لذا دلایل تعلل آموزش 

و پرورش در ساخت مدارس باید ممیزی و اصلاح گردد.
به گزارش »دنیای هوادار«، جواد چپردار در یکصدو هشتادو 
ششمین جلسه رسمی شورای شهر در گزارش صورتجلسه 
کمیسیون نظارت و حقوقی، در جریان تصویب لوایح مربوط 
به واگذاری املاک آموزش پرورش اظهارداشت: سال اول 
این دوره از شورای اسلامی شهر همزمان با سفر رئیس 
جمهور شهید به استان البرز، مدیریت شهری درخط اول 
واگذاری املاک و همراه نهضت مدرسه سازی بوده است 
و در تیرماه سال ۱۴۰۱ لوایح واگذاری املاک با کاربری 
کنون  تا  ولیکن  رسید  به تصویب  آرا  اتفاق  با  آموزشی 
سرانجام این مصوبات به سرآغاز ساخت مدارس نرسیده 
است و دلایل تعلل آموزش و پرورش در ساخت مدارس 

باید ممیزی و اصلاح گردد.
رئیس کمیسیون نظارت و حقوقی شورای اسلامی شهر 
کرج اذعان کرد: اکنون بیش از دو سال از تصویب واگذاری 
املاک ثبتی در صحن علنی شورای اسلامی شهر به رغم 
تطبیق مصوبات در فرمانداری می گذرد و اشکال مطروحه 
در لایحه جدید برای افزایش زمان انتفاع از ۳۰ سال به ۹۹ 

سال نمی تواند دلیل متقنی برای تعلل در ساخت باشد.
چپردار بیان کرد: با وجود آن شورای شهر با افزایش زمان 
انتفاع در لایحه اول مربوط به دو قطعه از املاک موافق 
است مشروط بر آنکه تا پایان سال قیود شروع به ساخت 
و انعقاد قرارداد با پیمانکار در کمیسیون نظارت و حقوقی 

گزارش و مورد تایید واقع گردد.

از»البرز«چهخبر؟»جواد چپردار« عنوان کرد؛ واگذاری املاک شهرداری در انتظار تحقق ساخت مدارس
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»شاهین آخوندزاده« -معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت- گفت: شیوع دیابت در جمعیت بالغ ایران ۴.۲ درصد و بالاتر از 
متوسط جهانی است. در ایران بیشتر از ۹ میلیون نفر در مرحله پیش دیابت قرار دارند و سالانه حداقل ۵۰۰ هزار نفر به جمعیت 

دیابتی های کشور افزوده می  شود.
وی بار اقتصادی و هزینه های سلامت ناشی از دیابت در کشور را حدود ۱۰ میلیارد دلار عنوان کرد و گفت: درست است جهان کووید۱۹ 
را پشت سر گذاشت اما نباید از بیماری های غیرواگیر غفلت کرد. موضوع بیماری های غیرواگیر آنقدر مهم است که بیشترین تلاش 

شرکت های دارویی در دنیا در یک دهه گذشته برای داروهای دیابت بوده است.

شیوع دیابت در جمعیت بالغ ایران ۴.۲ درصد است

جامعه

اتاق بازرگانی را چه با کانون مربیان!؟

کانونی که واقعی است نیازی 

به اثبات خود ندارد

نمی خواهم  و  ندارم  کاری  مربیان  کانون  میان  دعوای  به 
بزرگی  این حال،  با  است.  بر حق  کدام طرف  کنم  قضاوت 
می گفت: اگر وارد مسجدی شدی و پنجاه نفر از معتمدین 
پشت سر یک نفر به نماز ایستاده اند، بدون تردید به آن جماعت 
بپیوند. من شخصاً ناصری، دبیر کانون مربیان را نمی شناسم؛ 
اما وقتی نام حسین فرکی، مجید جلالی، برادران فریادشیران 
را  گروه  این  می بینم،  کانون  این  در  را  طباطبایی  هادی  و 
ریشه دارتر و با هویت تر می دانم. این افراد، فرصت طلب نیستند 
و هر کدام بخشی از تاریخ فوتبال ما هستند. هرگز ندیده ام که 
در جهت نفی دیگران خود را برتر بدانند؛ ولی وقتی می بینم 
گروهی کانونی را زیرمجموعه اتاق بازرگانی ثبت کرده و خود 
را رسمی ترین نهاد مربیان ایران معرفی می کنند، ناچار به شک 

می افتم.
کانون مربیان فوتبال چه ارتباطی با اتاق بازرگانی دارد؟ اگر 
مسئله واردات غلات، خوراک مرغ، خودرو و جو و گندم بود، 
حضور زیرمجموعه ای از اتاق بازرگانی جای شکی نمی گذاشت؛ 
اما برای نهادی مثل فدراسیون فوتبال و وزارت ورزش مناسب 
نیست که بگویند کانون مربیان مجوزش را از اتاق بازرگانی 
گرفته است. گفته می شود اتاق بازرگانی از لحاظ مالی حامی 
این کانون است. نهادهای نظارتی باید به چرایی این موضوع 
پاسخ دهند. بهتر است کانون مربیان بر اساس شخصیت و 
جایگاه مربیان و با استقلال از بخش های وابسته، بودجه های 

خود را از منابع رسمی و اسپانسرها تأمین کند.
دوستانی که به کانون اتاق بازرگانی پیوسته اند، اگر هدفشان 
کمک به مربیان ایران است، چرا برای نفی کانون دیگر تلاش 
می کنند؟ چرا مدام بیانیه صادر می کنند که ما بر حقیم و 
آیا واقعاً در این کشمکش منافعی  آن  ها قانونی نیستند؟ 
نهفته است؟ من هرگز ندیده ام حسین فرکی یا مجید جلالی 
و  شخصیت  با  افرادی  چون  باشند؛  داشته  رفتاری  چنین 
صادق هستند. با شناختی که از شخصیت این افراد داریم، 
از فدراسیون فوتبال و وزارت کشور درخواست می کنیم موضع 
رسمی خود را اعلام کنند تا انرژی و نیروی دو طرف هدر نرود. 
پیمان یوسفی در برنامه »ورزش و مردم« پیشنهاد خوبی داد 
که وحدتی بین دو کانون ایجاد شود و اگر هم بناست نهادی 
مثل اتاق بازرگانی کمکی انجام دهد، این کمک در راستای 
منافع ملی فوتبال باشد، نه برای اختلاف میان مربیان بزرگ 

ایران.
در  که  آن هایی  و  نیست  ما  فوتبال  شأن  در  وضعیت  این 
نهادهای بالادستی قرار دارند باید این اختلاف و انشقاق را رفع 
کنند. بر اساس آمار، بیش از ۷۰ هزار مربی دارای کارنامه ملی، 
درجه یک و بین المللی داریم. با این تعداد مربی، چرا لیگ 
فوتبال ما از جوانان مستعد خالی است؟ از کانون مربیان انتظار 
داریم اساسنامه ای تدوین کند که مربیان عاشق و سازنده با 
انگیزه به کشف استعدادها بپردازند و در قبال هر بازیکنی که 
به تیم های باشگاهی و ملی تحویل می دهند، حقوقی دریافت 
کنند تا فوتبال ما نیازمند بازیکنان خارجی بی کیفیت نباشد. 
آیا هزینه ای که برخی باشگاه ها برای جذب بازیکنان خارجی 
می کنند، اگر نصف آن را به مربیان سازنده اختصاص دهند، 

نتیجه بهتری نخواهد داشت؟
در حال حاضر، بازیکنی ازبکستانی به نام اورونوف تقریباً بهترین 
بازیکن خارجی است که به پرسپولیس آمده. واقعاً اگر به دهه 
۶۰ برگردیم، آیا این بازیکن جایگاهی در ترکیب پرسپولیس 
پیدا می کرد؟ مرتضی کرمانی مقدم را با اونوفف مقایسه کنید؛ 
آیا حتی یک دهم مرتضی می ارزد؟ مشکل از کمبود استعداد 
در فوتبال ماست که بازیکنانی مانند اونوفف و ماشاریپف در 
لیگ ایران ستاره می شوند؛ در حالی که در دهه ۶۰ حتی به 
ذخیره های تیم های استقلال و پرسپولیس هم راه نمی یافتند.

بیاییم به این مسائل بنیادی نگاه کنیم. یکی از رسالت های 
کانون مربیان باید دلگرم کردن مربیان سازنده در محلات و 
شهرها و روستاها باشد. دوستان کانون اتاق بازرگانی از این 
نوشته ناراحت نشوند؛ چرا که آنچه را به صلاح و مصلحت و 
نزدیک به واقعیت می دانستم، گفتم و امیدوارم به زودی هر دو 

کانون را در کنار هم ببینیم، نه در مقابل هم.

دیدگاه

در ستایش دفاع دولت از سلامت مردم؛

توقف مازوت  سوزی تصمیمی شجاعانه بود
سبز

رئیس دبیرخانه شورای عالی سلامت و امنیت غذایی با 
حمایت از تصمیم کارگروه ملی کاهش آلودگی هوا برای 
ممنوعیت  استفاده از سوخت مازوت گفت: این تصمیم 
قبال  در  را  چهاردهم  دولت  پذیری  مسئولیت  شجاعانه 

سلامت مردم و محیط زیست نشان داد.
محمداسماعیل مطلق روز گذشته با اشاره به اینکه عدم 
استفاده از سوخت مازوت در نیروگاه ها به کاهش آلودگی 
هوا و بیماری های ناشی از آن کمک شایانی خواهد کرد، 
بهبود  راستای  در  بلند  گامی  ارزشمند  حرکت  این  افزود: 
محسوب  جامعه  سلامت  سطح  ارتقای  و  هوا  کیفیت 

می شود.
را  تصمیم  این  موفقیت  آمیز  و  کامل  اجرای  لزوم  وی 
همکاری و همدلی تمامی دستگاه های اجرایی و مشارکت 
فعال مردم دانست و اظهار کرد: امید است با تداوم این 
رویکرد و با اتخاذ راهکارهای فنی پایدار و اجرای برنامه های 
جامع، شاهد بهبود مستمر شاخص های سلامت و کیفیت 

هوای کشور باشیم.
مطلق تاکید کرد: تلاش های صادقانه رئیس جمهور، رئیس 
سازمان حفاظت محیط زیست و تمامی اعضای کارگروه 
ملی کاهش آلودگی هوا در جهت اتخاذ این تصمیم مهم 
و شجاعانه به خوبی مسئولیت پذیری دولت را در قبال 

سلامت مرد و حفاظت از محیط زیست نشان داد.

گفتنی است، محمدجعفر قائم پناه معاون اجرایی رئیس 
بر  مبنی  دولت  هیات  مصوبه  از  ماه  آبان   ۱۶ جمهور 
ممنوعیت استفاده از سوخت مازوت در سه نیروگاه اراک، 

کرج و اصفهان خبر داد.
وی در حاشیه جلسه »کارگروه ملی کاهش آلودگی هوا«  
به خبرنگاران گفت: سال  هاست که در فصول سرد سال با 
معضل وارونگی هوا مواجه هستیم که عامل ناترازی در 

تامین برق است.
به گفته وی، سالانه ۱۶ میلیون تن مازوت برای تولید برق 
در کلانشهر اراک مصرف می شود، مشکلاتی برای زندگی 
به خصوص  استان ها  دیگر  و  استان  این  مردم  و حیات 
استان های تهران و البرز ایجاد شده است؛ بنابراین رئیس 
مردم،  تامین سلامت  برای  که  است  داده  جمهور دستور 

استفاده از مازوت در نیروگاه ها ممنوع شود.
معاون اجرایی رئیس جمهور تاکید کرد: این اتفاق ممکن 
خاموشی  و  توزیع  شبکه  در  برق  کاهش  به  منجر  است 
شود اما چاره ای نداریم زیرا نمی توانیم شاهد مرگ مردم 
بر اثر آلودگی باشیم. از مردم می خواهیم در مصرف برق 
برق  در مدیریت  دیگران  در جهت سلامت  و  صرفه جویی 

دولت را همراهی کنند.
وی بر کاهش مصرف برق در سال آینده اشاره کرد و اظهار 
داشت: امیدواریم با مدیریت مصرف برق بتوانیم زمستان 

امسال را با کمترین خاموشی سپری کنیم.
قائم پناه با اشاره به اینکه متاسفانه استفاده از مازوت و 
آلودگی ناشی از آن بیماری های بسیاری را ایجاد کرده  است، 
افزود: ممکن است ممنوعیت استفاده از مازوت مشکلاتی 
را برای حوزه های مختلف برق به خصوص در حوزه صادرات 

ایجاد کند.
شده  مقرر  داشت:  اظهار  جمهور  رئیس  اجرایی  معاون 
است که وزارت نیرو ساعت های خاموشی را تنظیم کند 
و پیشاپیش از همه مردم برای این خاموشی عذرخواهی 

می کنیم.

»مدیر بخش مطالعات محیط زیست یونسکو در ایران«:
علم مسیر راه حل های پایدار محیط  زیست را ارائه می دهد

مدیر بخش مطالعات محیط زیست یونسکو در ایران، 
مهم ترین راهکار مقابله موثر با چالش های محیط زیست 
جهانی را علم عنوان کرد و گفت: علم مسیرهای اصلی را 
برای راه حل های پایدار در موضوعات مهم محیط زیستی و 

توسعه ای ارائه می دهد.
افتتاحیه سیزدهمین  مهرآسا مهردادی روز گذشته در 
رویداد هفته ترویج علم در آسمان نمای گنبد مینا گفت: 
روز جهانی علم برای صلح و توسعه که هر ساله در ۱۰ 
نوامبر جشن گرفته می شود، فرصت مهمی برای برجسته 
کردن نقش علم در ترویج صلح، تقویت توسعه پایدار و 

بهبود کیفیت زندگی در سراسر جهان است.
زیرا  دارد  ویژه ای  اهمیت  امسال  داد: جشن  ادامه  وی 
مصادف با شروع دهه بین المللی علوم برای توسعه پایدار 
۲۰۳۳-۲۰۲۴ است که سال گذشته توسط سازمان ملل 

متحد اعلام شد و هدف این دهه استفاده از دانش جامعه 
علمی و رویکردهای بین رشته ای برای مقابله با چالش های 

پیچیده جهانی است.
مهردادی به مدل های ناپایدار تولید و مصرف امروزی نظیر 
زباله های شیمیایی، مصنوعی و الکترونیکی که در همه 
جا وجود دارند اشاره کرد و گفت: پلاستیک امروزه دو سوم 
تقاضای نفت در بخش پتروشیمی را تشکیل می دهد. 
میکروپلاستیک ها در بدن حیوانات، میوه ها وسبزی هایی 
که می خوریم یافت شده اند. طبق گزارش سال ۲۰۱۶ مجمع 
جهانی اقتصاد، تخمین زده شد که با ادامه روند فعلی، 
شمار ذرات پلاستیک تا سال ۲۰۵۰ بیشتر از ماهی های 

موجود در اقیانوس خواهد بود.
وی در تکمیل این بخش از اظهارات خود گفت: این در 
حالی است که فقط ۳ درصد از انتشارات علمی بر موضوع 
جایگزین های اکولوژیکی برای پلاستیک ها، ۲ درصد از 
انتشارات علمی بر موضوع محصولات تاب آور به تغییرات 
اقلیمی و یک درصد از انتشارات علمی بر استراتژی های 
محلی برای کاهش خطر بلایای مرتبط با تغییرات اقلیمی 
تمرکز دارند، بنابراین بدیهی است برای مقابله موثر با این 

چالش ها و دیگر چالش های جهانی، به علم نیاز داریم.
مهردادی، هدف دهه بین المللی علوم تا سال ۲۰۳۳ را 
ایجاد یک فرهنگ علمی با تاکید بر توانمندسازی جامعه 
جهانی از طریق افزایش سواد علمی، تولید دانش علمی 
قابل اجرا و استفاده از آن برای پیشبرد اهداف توسعه 
پایدار در راستای حقوق بشر، پیشرفت در علوم پایه در 
توسعه دانش جدید از طریق ابتکارات تحقیقاتی مشترک 
تحول  باز،  علم  از  عادلانه  و  گسترده  استفاده  جهانی، 
نظام های ملی علم و نوآوری برای پاسخگویی بهتر به 

نیازهای علم و جامعه دانست.
وی خاطرنشان کرد: شعار امسال روز جهانی علم و اهداف 
دهه بین المللی علوم برای ایران که در آن استفاده از 
علم و فناوری در موضوعات مهم مانند مدیریت پایدار 
منابع، تاب آوری اقلیمی و رشد اقتصادی کلیدی هستند، 

اهمیت ویژه ای دارد.
مدیر بخش مطالعات محیط زیست یونسکو در ایران 
گفت: جذب جوانان و پرورش سواد علمی با اهداف کشور 
نوآوری، توانمندسازی جوانان و پر کردن  برای تقویت 

شکاف های اقتصادی-اجتماعی همسو است.
وی از دعوت یونسکو از دولت ایران جهت مشارکت فعال 
داد و گفت:  بین المللی علوم خبر  برنامه های دهه  در 
یونسکو مایل است از این فرصت استفاده کتد و از دولت 
ایران برای همه کارهای مهمی که در کشور در رابطه با علم 
باز و راه حل های علمی انجام می شود قدردانی کرده و بر 
حمایت همه جانبه دفتر یونسکو تهران از تمامی فعالیت ها 

در زمینه علوم تاکید دارد.
مهردادی تصریح کرد در دنیای در حال تغییر، افزایش 
بودجه برای تحقیق و اطمینان از دسترسی همگان به 
آموزش علمی با کیفیت ضروری است، یونسکو بر این 
باور خود تاکید می کند که علم باز، فراگیر و منصفانه 

حمایت شده، سنگ بنای صلح پایدار است.
مدیرعامل موسسه حامی علوم انسانی نیز در این مراسم 
و  امروز  دنیای  در  انسانی  علوم  ترویج  اهمیت  گفت: 

جامعه ما پرورش جامعه ای نوآور، رقابتی و قوی است.
جواد درویش این را هم گفت که ترویج علم در علوم 
انسانی مغفول مانده است که باید برای ارتقای توسعه 

علوم انسانی تلاش کرد.

هنرمندان نقش مهمی در ترویج فرهنگ محیط زیست دارند

سیدرضافیضآبادی
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رئیس جمهور با صدور حکمی »غلامرضا امیرخانی« را با توجه به مراتب تعهد، سوابق و تجارب ایشان، به عنوان »رئیس سازمان اسناد و کتابخانه ملی جمهوری اسلامی ایران« 
منصوب کرد.

»مسعود پزشکیان« در حکم انتصاب »غلامرضا امیرخانی« به عنوان رئیس سازمان اسناد و کتابخانه ملی جمهوری اسلامی ایران تصریح کرده، امید است با اتکال به خداوند 
متعال و در چارچوب قانون اساسی، اهداف سند چشم انداز، سیاست های کلی مصوب مقام معظم رهبری)مدظله العالی(، برنامه هفتم پیشرفت و رعایت منشور اخلاقی کارگزاران 

دولت چهاردهم؛ با اتخاذ تدابیر متناسب و نظارت متقن بر حسن اجرای امور مبتنی بر قوانین مصوب در جهت پیشبرد اهداف و مأموریت های سازمان اقدام نمایید.

امیرخانی رئیس سازمان اسناد و کتابخانه ملی شد

ارتباطی بشر   خلاقانه  ترین و  زبان به عنوان مهم  ترین شیوۀ 
به نوعی مهم  ترین کشف و اختراع اوست. اما این اختراع 
با تمامی ساختار پیچیده و گسترده  اش، گاهی در برقراری 
ارتباطی حسی )نه ذهنی( لنگ می  زند. اینجاست که هنر به 
کمک برخاسته و با گستردگی  اش در مدیوم  های مختلفش 
دیالکتیکی  در  را  انسان  ناخودآگاه  و  داده  پوشش  را  خلاء 
حسی میان سوژه و ابژه قرار داده می  دهد. »جِین کمپیون« 
با استفاده از این مهم یعنی اعجاز هنر در برقراری ارتباطی 
حسی و عاطفی میان سوژه و ابژه در مضمون، آن را به فرم 
در آورده و با نیل به محتوای مدنظرش همین مهم را بوسیلۀ 
)بیننده( منتقل می  کند. همانطور که  به سوژه  ابژۀ تصویر 
همه می  دانیم درام حول نقص شکل می  گیرد و این نقصان 
به  را  شده  دراماتیزه  امر  مرکزی،  به عنوان هستۀ  که  است 
صرفا  نقص  از  منظور  که  است  )واضح  می  پیچد  خود  دور 
کمبودی فیزیکی نیست و می  تواند به ارتباط، تنهایی، جنون 
و یا هر چیز که نظم تکراری زندگی انسان را بر هم زده و 
تعبیر شود(. کمپیون  باشد  دارا  را  درام  توانایی شکل  دهی 
قرار  »آدا«  اصلی  اش  شخصیت  در  را  نقصی  هوشمندی  با 
داده است که نه تنها موتور محرکۀ درام است، بلکه بتواند 

و  کرده  استفاده  حسی  ارتباط  برقراری  در  هنر  ظرفیت  از 
بیننده را در همذات  پنداری عمیقی با پرسوناژ شریک کند. 
آدا ناشنوا نیست و تنها به دلیلی نامعلوم تکلم نمی  کند. تا 
این نقص پُلی باشد برای ورود هنر )موسیقی( به دیالکتیک 
ارتباط انسانی، با چرخ دندۀ »پیانو«! آدا تکلم نمی  کند اما 
مشخصا شعور سخن گفتن را دارد؛ گاهی با نوشتن، گاهی 
»گاهی هم  و همین  پیانو.  با  هم  گاهی  و  اشاره  زبان  با 
با پیانو«اش است که سطح ارتباط او را به مرتبه  ای بالاتر 
زبانی  این مهم،  اما  از احساس به حس می  رساند.  برده و 
نیست که همه کَسی بلدش باشد؛ »گاو نر می  خواهد و مرد 
انتخابی  اش  این مرد کهن مشخصا همسر غیر  اما  کهن«. 
یعنی »استیوارت« نیست. استیوارت از همان ابتدا بزرگترین 
پیانو  نیاوردن  با  و  داد  انجام  آدا  با  رابطه  در  را  اشتباهش 
تیکه  ای از او را کنار ساحل رها کرد و آدا را در سکوتی محض 
فرو برد. این دال  ایست که مدلولش عدم شکل  گیری ارتباط 
حسی و عاطفی میان آندو بود؛ طبیعی هم بود. زیرا آدا زبان 
گفتمانش را در کنار ساحل جا گذاشته بود. کمپیون نیز با 
هنرمندی این افتراق را به نمایش گذاشت. به یاد بیاورید 
را  در ساحل  رها شده  پیانوی  در لانگ شات  سکانسی که 
برش زد به کلوزآپ آدا و فِریم ریِت تصویر را نیز پایین آورد 
و با استفاده از موسیقی خارجی، نوایی که با پیانو نواخته 
می  شد را نیز به تصویر اضافه کرد. گویی آدا آخرین یادمان 
گفتاری  اش را در ذهن مرور می  کرد، تا پیش از سکوتی که در 
انتظارش بود. و البته روز بعد که بارانی شدید شروع به وزیدن 
گرفت و آدایی که بشدت آشفته می  نمود به پشت پنجره رفت 
و باز بلافاصله برشی به مدیوم شاتی از پیانو و القای دلتنگی 
و دل  مشغولی او از بابت باران و آسیب دیدن زبانش در کنار 
ساحل. حتی وقتی آدا کلاویه  های پیانو را از سر اجبار روی 
نکند،  فراموش  را  زبانش  الفبای  تا  کنده  کاری می  کند  میز 
استیوارت نگران سلامت عقلش می  شود! استیوارت نمایندۀ 
انسان  هایی است که تمام فلسفۀ وجودی  شان خلاصه شده 
است در کارکردن و استثمار طبیعت. او هیچ بویی از هنری 
که زبان حسی آداست نبرده و از اساس در برقراری ارتباط 
نیز  کمپیون  نمی  داند.  را  ادبیاتش  زیرا  است،  لنگ  او  با 
هوشمندانه سکانس  هایی که به او اختصاص داده است را 
اینگونه ساخته است و ما او را یا در حین کار می  بینیم، یا در 
کنار خانواده  اش کنش  هایی خرده بورژوا را دارند. او به راستی 
با همان خصوصیت  های  است.  انگلستان  نمایندۀ حقیقی 
خشک و خط  کشی شده )به طور مثال وسواسش در شانه 
کردن موی سرش( و ذاتی استثمارگر، که بدنبال سرمایه در آن 
سوی آب  هاست. طبیعی است که چنین انسانی فرسنگ  ها 
از روح لطیف آدا دور باشد. و فیلم  ساز نیز این فاصله را به 
خوبی قوام داده و به فرم رسانده است؛ زیرا به خوبی توسط 
بیننده ادراک می  شود. که این مهم ماحصل پرداخت درست 
شخصیت و چیدمان درست میزانسنی ست که بالاتر به آن 
اشاره شد. اما نقطۀ مقابل استیوارت »بینز« است. او روح 
و  است  نشده  تربیت  سیستم  توسط  انسانی ست.  سرکش 
رهاست. برخلاف استیوارت که در این ناکجاآباد هم به دنبال 
زندگی پر زرق و برق است، چیدمان منزلش خلوت است. 
با بومیان وقت می  گذارد و مثل آنان روی صورتش حکاکی 
کرده است. در واقع این تضاد آندوست که پیرنگ را به جلو 
برده و به روایت عرض می  دهد. بینز زبان آدا را نمی  فهمد؛ 
چون آشنایی  ای با آن نداشته است. اما مهم  ترین تفاوتش 
با استیوارت این است که او متوجه می  شود که موسیقی 
زبان آداست، حتی اگر از آن سر در نیاورد. استیوارت زبان 

آدا را قطع کرد ولی بینز آن را به او باز گرداند و این مهم 
جرقۀ تغییر ابژۀ اثر به عشق است. بینز محو سخن  وری آدا 
با زبان پیانو می    شود. درست است که در ابتدا به دلیل عدم 
آشنایی  اش با این گفتمان، وجهۀ اروتیک سخن  رانی آدا با 
پیانوست که مجذوبش می  کند، اما هرچه به پیش می  رود 
گویی ناخودآگاهش به بینشی رسیده و متوجه سخنان آدا 
می  شود. در مقابل آدا در ابتدا هیچ علاقه  ای به همجواری 
بینز ندارد و تنها فرصت یکی شدنش با پیانو و غرق  شدگی در 
نت  ها و بساوایی لذت  بخش کلاویه  هاست که باعث می  شود 
تعرضات و چشم  چرانی  های بینز را تاب آورد. اما نکتۀ مهم 
این است که تا پیش از آن بجز دخترش که دست پروردۀ 
خودش است هیچکس نه آنکه زبانش را نفهمد، بلکه حتی 
به آن گوش هم نمی  داده است. اما اکنون مردی پیدا شده 
است که با شیفتگی تمام گوش جان می  سپارد به سخنانش 
و سعی می  کند او را یاد بگیرد. بینز با تمام نگاه شهوانی 
ابتدایی  اش سعی نمی  کند به آدا تجاوز کرده و با قرار دادنش 
در بازی  ای که آدا دچارش است )یعنی رقص با کلاویه  ها( 
کم کم خود را سیراب کند. همین ارزش قائل شدن است 
که آدا را خواه ناخواه شیفتۀ بینز می  کند. گویی شنونده  ای 
شیفتۀ سخنرانش شده است و سخنرانش معنی بودنش را 
در حضور شنونده  اش می  بیند. آدای پس از بینز دیگر خلاء 
سکوتش را با موسیقی نمی  تواند پر کند، بلکه ابژۀ میل   دست   
نیافتنی  اش از نواختن )به دلیل نقص در تکلم( به سطحی 
ارتقاء یافته و دیگر نواختن سیرابش نمی  کند، بلکه  بالاتر 
شنیده شدن است که میل اوست. این را نیز کمپیون باز با 
میزانسنش به فرم آورده و به حس بیننده می  رساند. به یاد 
آورید پس از آنکه بینز از ترس جنون شیفتگی پیانو را به 
خانۀ آدا پس فرستاد، در سکانسی آدا تنها مشغول نواختن 
است )کاری که از ابتدای اثر انجام می  داد و در خودش غرق 
می  شد( اما دیگر در ابرها سیر نمی  کند و به ناگاه و به شکل 
ناخودآگاهی به عقب بر می  گردد؛ اما دیگر نه بینزی وجود 
دارد و نه شنونده  اش که شیفتۀ سخنرانی  اش باشد. اینجاست 
است  کرده  تغییر  آدا  میل  ابژۀ  گفته شد  که  همانطور  که 
و دیگر با نواختن میل  اش ارضاء نمی  شود. گویی آدا زبانی 
جدید را برای بیان احساسش یافته است و آن چیزی نیست 
ابژۀ هنرمندانۀ کمپیون است که  جز عشق. همین تغییر 
پیرنگ را گسترش داده و درام را به نقطۀ اوج خود می  رساند. 
استیوارت متوجه این رابطه شده و طبق پرداخت شخصیت 
تمامیت خواهش، سعی می  کند با اشکال مختلف آدا را برای 

مردسالارانه.  با همان شیوه  های سنتی  دارد؛  نگاه  خودش 
ابتدا با حبس کردنش، سپس با بازگرداندن آزادی  ای که حق 
مسلم اوست و در قالب لطف به آدا برگردانده می  شود. تا 
بی  اندازد.  تور خود  در  را  آدا  اعتمادساز،  ترکیب جملات  با 
اما طبق همان پرداختی شخصیت استیوارت، وی هرچیز را 
نه بدلیل ذات وجودی  اش، بلکه به انضمام مصرف شدنش 
بدنش  آدا  از  درخواستش  نتیجه  در  برای خود می  خواهد. 
است، نه وجود آدا و نه برای پر کردن خلاء تنهایی یا سیراب 
برانگیز،  همذات  نه  استیوارت  استیصال  احساسی.  شدن 
بلکه ترهم برانگیز است. او حتی زمانی که با قساوت تمام 
انگشت آدا را قطع کرده و به نوعی زبان او را مختل می  کند 
)به دلیل عدم توانایی درست نواختن(، در لحظۀ بی  هوشی 
آدا تمام فکر و ذکرش بدن او و ارضاء میل است. اما آدا 
زبان  به  به مسلح شدنش  توجه  با  و  بیدار شده  ناگاه  به 
جدیدی برای انتقال احساسش، که همانا زبان عشق است 
گرو حضور  در  ادامۀ حیاتش  که  استیوارت می  فهماند  به 
بینز است. زیرا انسان با حذف ابژۀ میل دیگر دلیل روشنی 
برای زیستن را دارا نیست. و این لحظه تنها جایی است که 
آدا موفق می  شود با استیوارت ارتباط برقرار کرده و همین 
نقطۀ  یک  همچنان  درام  اما  می  شود.  رهایی  اش  موجب 
اوج شاعرانه را در چنته دارد. آدا با بینز در راه خروج از آن 
به گمان  آدا  ندارد.  را  پیانو  قایق تاب  اما  ناکجاآباد است، 
آنکه دیگر دلبستگی  ای به او ندارد دستور به آب انداختنش 
را می  دهد. اما در آخرین لحظه روح پیانو که گویی در طی 
این سال  ها با روح آدا یکی شده است او را به سوی خویش 
فرا می  خواند و آدا خود را به چنگ طناب پیانو می  اندازد و 
همراهش به اعماق دریا می  رود. اما کمپیون از این آزمون 
سربلند بیرون آمده و به دام شاعرانگی این پایان نمی  افتد. 
زیرا او پیش از این ابژه را به عشق و میل شنیده و فهمیده 
شدن تغییر داده بوده است و این مرگ شاعرانه تمامی سیر 
روایت را زیر سوال خواهد برد. به همین دلیل به سببیت 
میل به زندگی  ای که عشق در آدا بوجود آورده، او خود را 
می  رهاند و به آغوش بودن باز می  گردد. اما همان  گونه که 
مشخص است، چیزی از او برای همیشه در اعماق دریا جا 

می  ماند.
کنیم؛  تغییر  شاید  انسان  هاست.  ما  تمامی  روایت  این 
شاید به فراخور زمان و یا جبر روزگار آمالمان تغییر کند؛ 
ماند، بی  در گذشته جا خواهد  ما  از  اما همیشه قسمتی 

برو برگرد.

تأملی بر جایگاه فیلم  سازی »جین کمپیون« با تمرکز بر فیلم »پیانو«؛

صدایِ بساوایی در سکوتی طربناک
دستبهنقد

علیرضاتولائی

استیوارت نمایندۀ انسان  هایی است که 
تمام فلسفۀ وجودی  شان خلاصه شده 
است در کارکردن و استثمار طبیعت. 

او هیچ بویی از هنری که زبان حسی 
آداست نبرده و از اساس در برقراری 

ارتباط با او لنگ است، زیرا ادبیاتش 
را نمی  داند. کمپیون نیز هوشمندانه 

سکانس  هایی که به او اختصاص 
داده است را اینگونه ساخته است و 
ما او را یا در حین کار می  بینیم، یا در 
کنار خانواده  اش کنش  هایی خرده 

بورژوا را دارند. او به راستی نمایندۀ 
حقیقی انگلستان است. با همان 

خصوصیت  های خشک و خط  کشی 
شده )به طور مثال وسواسش در شانه 

کردن موی سرش( و ذاتی استثمارگر، که 
بدنبال سرمایه در آن سوی آب  هاست. 

طبیعی است که چنین انسانی 
فرسنگ  ها از روح لطیف آدا دور باشد. 

و فیلم  ساز نیز این فاصله را به خوبی قوام 
داده و به فرم رسانده است
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توافق های لازم در زمینه تخصیص ارز مربوط به واردات ناوگان عمومی حمل ونقل جاده ای انجام شده و مقرر است شرکت های 
متقاضی که ثبت سفارش کرده اند باتوجه به مهلت زمانی برای دریافت ارز اقدام کنند. باتوجه به نشست اخیر وزیر راه و شهرسازی و 
سرپرست سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای با وزیر صمت، توافق های لازم در زمینه تخصیص ارز مربوط به واردات ناوگان عمومی 
حمل ونقل جاده ای انجام شده و مقرر است شرکت های متقاضی که ثبت سفارش کرده اند باتوجه به مهلت زمانی برای دریافت ارز 
اقدام کنند. در راستای تسریع در ترخیص اتوبوس های واردشده از گمرک، تسهیل در فرایند اجرای کار، پیشنهاد ایجاد کارگروه مشترک 

با وزارت صمت مطرح و مقرر شد با همکاری مدیران عامل شرکت های مسافربری و سرمایه گذاران برنامه عملیاتی تدوین شود.

متقاضیان واردات اتوبوس ارز دریافت می کنند

اقتصاد

برای تأمین مواد معدنی حیاتی؛

اسراتژی ایمیدرو چیست؟

مجری طرح مواد و عناصر معدنی حیاتی و راهبردی ایمیدرو 
و  مواد معدنی حیاتی  تامین  برای  این سازمان  کرد:  اعلام 

راهبردی کشور، پنج راهکار را طی امسال اجرایی کرده است.
حسن صدیقی روز گذشته با بیان این مطلب و با اشاره به 
اهمیت تامین مواد معدنی حیاتی و راهبردی مورد نیاز شامل 
محصولات فلزی یا غیر فلزی موثر در چرخه اقتصادی، گفت: 
حوزه  در  کبالت  و  نیکل  منگنز،  لیتیوم،  همچون  عناصری 
انرژی بسیار حائز اهمیت هستند و ایمیدرو با همکاری مراکز 
تحقیقاتی، شرکت ها و طرح های تابعه، اقداماتی را در راستای 
ممانعت از مواجهه کشور با کمبود این عناصر در آینده، برنامه 

ریزی کرده است.
وی ادامه داد: طرح های پتانسیل یابی، فرآوری و استحصال 
جمله  از  ایمیدرو،  اختیار  در  منابع  از  حیاتی  معدنی  مواد 
این موارد است که در حال حاضر، موضوع پتانسیل یابی و 
استحصال این مواد از باطله های معادن تابعه در دستور کار 

قرار گرفته است.
مجری طرح مواد و عناصر معدنی حیاتی و راهبردی ایمیدرو 
با اشاره به موضوع »شناسایی و حمایت از ایده ها و محصولات 
دانش بنیان« به عنوان یکی دیگر از راهکارهای تامین مواد 
معدنی حیاتی و راهبردی، تصریح کرد: اکنون با شرکت های 
نیکل،  لیتیوم،  ماده معدنی شامل  برای چهار  بنیان  دانش 

کبالت و بیتومین در حال مذاکره هستیم.
وی افزود: راهکار در حال اجرای دیگر، »انجام مطالعات تدوین 
مواد  برای  سازی  تجاری  و  گذاری  سرمایه  های  استراتژی 
معدنی حیاتی« است که در سال جاری این مهم برای سه ماده 

معدنی لیتیوم، پتاسیم و فسفات در دست اجرا است.
و  فنی  دانش  توسعه  هدف  با  هایی  طرح  اجرای  صدیقی 
تولید پنج محصول مهم معدنی را از دیگر راهکارهای در حال 
انجام ایمیدرو دانست و اذعان کرد: برای توسعه دانش فنی 
استحصال لیتیوم از منابع شورابه ای، بازیافتی و پسآب، طرح 
های مختلفی توسط مرکز تحقیقات فرآوری مواد معدنی ایران 
با همکاری طرح مواد معدنی حیاتی و راهبردی در حال انجام 
است، برای توسعه دانش فنی کبالت و نیکل نیز اقدام به 
و  عیار  منابع کم  فرآوری  و  پایلوت های تخصصی  احداث 

بازیافتی می شود.
برای توسعه دانش فنی استحصال منگنز و  ادامه داد:  وی 
فسفات، فرآوری و بهره برداری از انواع منابع کم عیار داخلی در 

نظر گرفته شده است.
مجری طرح مواد و عناصر معدنی حیاتی و راهبردی ایمیدرو 
خاطرنشان کرد: راه اندازی پورتال مواد معدنی حیاتی و راهبردی 
با هدف آگاهی بخشی، شناسایی نیازها و توانمندی ها و ایجاد 
شبکه ارتباطی و ترغیب بخش خصوصی برای ورود به این 

حوزه، اقدام دیگر ایمیدرو در زمینه یاد شده است.

صنعتومعدن

بحران صندوق  بازنشستگان تا کجا ادامه خواهد داشت؟

روایت یک فریادِ بی  صدا
اقتصادکلان

به عنوان  اجتماعی،  تأمین  و  بازنشستگی  صندوق های 
از  یکی  جامعه،  در  اجتماعی  رفاه  اصلی  تأمین کننده 
پایه های مهم ثبات اقتصادی و اجتماعی کشور محسوب 
و  بیمه ها  حق  جمع آوری  با  صندوق ها  این  می شوند. 
خانواده های  و  بازنشستگان  به  آن ها،  سرمایه گذاری 
دوران  در  تا  دارند  تلاش  و  می دهند  ارائه  خدمات  آنان 
بازنشستگی به حداقل امنیت مالی آنان کمک کنند. اما 
در سال های اخیر، بحران های مالی و مدیریتی بسیاری در 
این صندوق ها شکل گرفته که آینده آن ها را در هاله ای از 

ابهام قرار داده است.

دلایل اصلی بحران
تعداد  افزایش  مصارف:  و  منابع  در  تعادل  عدم   .۱
بازنشستگان و کاهش تعداد بیمه پردازان یکی از دلایل 
اصلی بحران در صندوق های بازنشستگی است. جمعیت 
جوان کمتر می شود و تعداد بازنشستگان بیشتر، و این 
تغییرات جمعیتی منجر به افزایش تعهدات صندوق ها 

شده است.
گذشته،  سال های  در  مالی:  فساد  و  سوءمدیریت   .۲
سوءمدیریت و فساد مالی در این صندوق ها به یکی از 
بزرگترین چالش ها تبدیل شده است. تصمیمات نادرست 
باعث  غیرضروری،  هزینه های  و  سرمایه گذاری ها  در 
هدررفت منابع مالی شده و فشار بیشتری بر صندوق ها 

وارد کرده است.
۳. عدم استقلال مالی و وابستگی به دولت: بسیاری از 
و  وابسته اند  دولتی  منابع  به  بازنشستگی  صندوق های 
همین وابستگی، باعث شده است که دولت ها به دلایل 
سیاسی یا اقتصادی، در مدیریت این صندوق ها مداخله 
کنند و اغلب این مداخلات، وضعیت آن ها را بدتر کرده 

است.
۴. عدم شفافیت در ساختارها و گزارش دهی: یکی دیگر 

از مشکلات این صندوق ها، نبود شفافیت در گزارش های 
مالی و ساختارهای سازمانی آن هاست. این امر موجب 
به  نتوانند  بازنشستگان  و  کارکنان  از  بسیاری  تا  شده 

وضعیت واقعی صندوق های خود آگاهی یابند.

پیامدهای بحران صندوق ها
صندوق های  در  بحران  اجتماعی:  نارضایتی  افزایش   .۱
حقوق  پرداخت  در  آن ها  توانایی  عدم  و  بازنشستگی 
بازنشستگان به موقع، می تواند منجر به افزایش نارضایتی 
اجتماعی و ایجاد مشکلات امنیتی شود. بازنشستگانی که 
تمام زندگی خود را به امید تأمین مالی دوران بازنشستگی 

کار کرده اند، اکنون با عدم اطمینان و ناامنی مواجه اند.
یکی  اجتماعی:  نهادهای  به  عمومی  اعتماد  کاهش   .۲
به  مردم  اعتماد  کاهش  بحران،  این  پیامدهای  از  دیگر 
نهادهای اجتماعی و دولتی است. اگر افراد احساس کنند 
که صندوق های بازنشستگی قادر به مدیریت منابع خود 
نیستند، این امر می تواند منجر به کاهش تمایل برای بیمه 

شدن و عضویت در این صندوق ها شود.
۳. افزایش فشار بر بودجه دولت: با وخامت اوضاع مالی 
از  تا  بود  ناگزیر خواهد  بازنشستگی، دولت  صندوق های 
بودجه عمومی برای تأمین مالی این صندوق ها استفاده 
کند. این موضوع می تواند فشار زیادی بر بودجه کشور وارد 

کرده و به مشکلات اقتصادی دیگری منجر شود.
این  به  توجه  با  بازنشستگی:  دوران  در  فقر  افزایش   .۴
صندوق ها  پرداخت های  به  بازنشستگان  از  بسیاری  که 
وابسته هستند، عدم توانایی صندوق ها در پرداخت حقوق 
بازنشستگی می تواند منجر به افزایش فقر در بین سالمندان 

و بازنشستگان شود.
چه باید کرد؟

مهم ترین  از  یکی  پاسخگویی:  و  شفافیت  افزایش   .۱
راهکارها برای حل بحران صندوق های بازنشستگی، افزایش 
شفافیت در ساختارها و گزارش دهی های مالی است. با 
و  بازنشستگان  شفاف،  و  منظم  مالی  گزارش های  ارائه 

اعضای این صندوق ها می توانند از وضعیت صندوق های 
خود آگاهی یابند و اعتماد عمومی افزایش یابد.

۲. اصلاح ساختار مدیریتی و جلوگیری از مداخلات دولتی: 
لازم است ساختارهای مدیریتی صندوق ها اصلاح شده و 
استقلال مالی آن ها حفظ شود. کاهش وابستگی به دولت 
و ایجاد شرایطی برای تصمیم گیری مستقل، می تواند به 

بهبود وضعیت صندوق ها کمک کند.
هزینه های  کاهش  و  بیمه پردازی  نرخ  افزایش   .۳
نرخ  افزایش  دیگر،  راهکارهای  از  یکی  غیرضروری: 
بیمه پردازی و کاهش هزینه های غیرضروری است. این 
از  امر می تواند منابع مالی صندوق ها را تقویت کرده و 

بحران های آتی جلوگیری کند.
کم ریسک:  و  پایدار  سرمایه گذاری های  به  تشویق   .۴
در  سرمایه گذاری  با  می توانند  بازنشستگی  صندوق های 
پروژه های کم ریسک و پایدار، از منابع مالی خود به طور 
بهینه استفاده کنند و خطرات سرمایه گذاری های نادرست 

را کاهش دهند.
نتیجتا؛ بایستی گفت بحران در صندوق های بازنشستگی 
است  اساسی  و  اجتماعی، یک چالش جدی  تأمین  و 
که می تواند تأثیرات عمیقی بر جامعه و اقتصاد کشور 
داشته باشد. رفع این بحران نیازمند اتخاذ تدابیر دقیق 
و علمی و افزایش شفافیت در ساختارهای مدیریتی و 
مالی است. دولت، نهادهای اقتصادی، و عموم جامعه 
باید همکاری کنند تا از فروپاشی سیستم بازنشستگی 

کشور جلوگیری شود.

وزیر جهاد کشاورزی ظرفیت دست نخورده  شیلات و آبزی پروری در 
کشور را خط مقدم توسعه منابع پروتئینی مورد نیاز جامعه، صادرات 
و ارز آوری دانست و بر اولویت سرمایه گذاری در طرح های آبزی پروری 

تاکید کرد.
غلامرضا نوری قزلجه در نشست شورای معاونان بر بکارگیری منابع 
آب های داخلی، استخرهای چند منظوره، سدها، چاه های آب کشاورزی 

و خط ساحلی گسترده در شمال و جنوب کشور برای توسعه طرح های 
شیلاتی و آبزی پروری تاکید کرد و افزود: سهم کم شیلات از ۱۳۰ 
میلیون تن تولیدات کشاورزی و ضرورت تامین و تنوع بخشی منابع 
پروتئینی سفره مردم، آبزی پروری را در برنامه راهبردی دولت قرار داده 

است.
وی با اشاره به بومی سازی بخش مهمی از تجهیزات آبزی پروری از 
جمله ساخت قفس های پرورش ماهی اظهار داشت: خط ساحلی 
گسترده در شمال و جنوب کشور، پایاب سدها و رودخانه های داخلی 
در کنار استخرها و چاه های آب کشاورزی در دسترس ترین منابع تولید 

و توسعه شیلات در کشور است.
از  ایران  گزارش سازمان شیلات  ارایه  از  وزیر جهاد کشاورزی پس 
برنامه های در دست اقدام، تصریح کرد: توسعه این بخش مورد نظر 
رهبری معظم انقلاب و رئیس جمهور است و در نشست های آتی موارد 

این برنامه به طور جد مورد پیگیری قرار می گیرد.
نوری قزلجه دستور رئیس جمهور برای صرفه جویی حامل های انرژی در 
دستگاه های اجرایی را لازم الاجرا دانست و به معاونت توسعه مدیریت و 

منابع برای اجرای این دستور در ستاد وزارت ماموریت داد.

این  اعلام کرد:  ایران  گاز  ملی  شرکت  مدیرعامل 
شرکت ملی همسو با اجرای سیاست های توسعه ای 
و تنوع بخشی به سبد انرژی کشور، یک هزار و ۲۰۰ 
میلیارد تومان حواله برای سوخت صرفه جویی شده در 

نیروگاه های تجدیدپذیر صادر کرد.
به گزارش »دنیای هوادار«، »سعید توکلی« افزود: 
این حواله ها در چارچوب قوانین بودجه سنواتی و 
به منظور حمایت از پروژه های انرژی های تجدیدپذیر 
این  بیشتر  جزئیات  درباره  وی  است.  شده  صادر 
حواله ها، خاطرنشان کرد: بر اساس اطلاعات دریافتی از 
سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی ایران 
)ساتبا(، بر مبنای عملکرد نیروگاه های تجدیدپذیر در 
سال ۱۴۰۲، شرکت ملی گاز ایران در این ماه نسبت 
به صدور حواله برای ۵۵ نیروگاه تجدیدپذیر به ارزش 

۱.۲ هزار میلیارد تومان اقدام کرد.
به گفته معاون وزیر نفت، به این ترتیب مجموع 
ایران  گاز  ملی  شرکت  سوی  از  صادره  حواله های 

برای نیروگاه های تجدیدپذیر در سال جاری به سه 
همت رسیده و تکلیف قانونی این شرکت به طور 
کامل تحقق یافت. توکلی ادامه داد: تنوع بخشی به 
سبد انرژی کشور به عنوان اقدامی ضروری می تواند 
کاهش  و  انرژی  امنیت  افزایش  در  بسزا  نقشی 
خطرات زیست محیطی ایفا کند، ضمن آنکه انتقال 
تجدیدپذیر  انرژی های  به  فسیلی  سوخت های  از 
می تواند با اهداف توسعه پایدار و کاستن از اثرات 

تغییرات آب و هوایی و همسو با آن باشد.
وی همچنین به ظرفیت های بالای ایران در زمینه 
استفاده از انرژی های تجدیدپذیر اشاره کرد و گفت: 
ایران با برخورداری از حدود ۳۰۰ روز آفتابی در سال، 
انرژی  از  بهره برداری  برای  مساعدی  بسیار  شرایط 
خورشیدی دارد. افزون بر این، بعضی مناطق کشور 
اقلیم  مناسبی برای تولید انرژی بادی هستند که 
انرژی تجدیدپذیر کشور  می تواند به تکمیل سبد 

کمک کند.

۱.۲ همت حوالۀ سوخت صرفه جویی شده در نیروگاه های تجدیدپذیر صادر شد»وزیر جهاد کشاورزی«: تنوع منابع پروتئینی سفرۀ مردم اولویت نخست است

فررزانهپیری

مهدیصالحی
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مجمع عمومی سالیانه هیأت ورزش های آبی استان اصفهان با 
حضور محسن رضوانی، رئیس فدراسیون، سید مهدی صدری، 
سرپرست اداره کل ورزش و جوانان، و دیگر اعضای مجمع در 

تالار اجتماعات فرهنگسرای ورزش و جوانان برگزار شد.
در ابتدای جلسه، دکتر سید مهدی صدری ضمن خیرمقدم 
از  یکی  آبی  ورزش های  »هیأت  داشت:  اظهار  حضار  به 
هیأت های فعال و موثر استان است که با مدیریت شایسته 
مهندس پیمان گرامی، گام های بزرگی در توسعه این ورزش 
برداشته است«. وی تاکید کرد که اداره کل ورزش و جوانان 
استان اصفهان از هیأت های فعال به ویژه هیأت ورزش های 
آبی حمایت می کند و امیدوار است که فدراسیون نیز نگاه 

ویژه ای به این هیأت داشته باشد.
در ادامه، اعضای مجمع به معرفی خود پرداختند و سپس 
مهندس گرامی گزارشی از عملکرد هیأت ورزش های آبی 

استان در سال ۱۴۰۲ ارائه داد.
متعاقب این مجمع، دومین نشست سازمان تیم های ملی 
شنا به میزبانی اصفهان در تالار اجتماعات فرهنگسرای ورزش 
و جوانان برگزار شد. این نشست با حضور محسن رضوانی، 
رئیس فدراسیون، پیمان گرامی، رئیس هیأت ورزش های 
آبی استان، و مسئولان کمیته استعدادیابی فدراسیون و 

مربیان تیم های ملی شنا برگزار گردید.
رضوانی در سخنان خود بیان کرد: »در سال های گذشته بیشتر 
به جابجایی رکوردها اکتفا کرده بودیم، اما اکنون هدف گذاری 
ما دستیابی به مدال های رنگارنگ در مسابقات بین المللی 
است«. وی همچنین کمبود استخرهای استاندارد ۵۰×۲۵ 
متر را از چالش های اساسی رشته شنا در ایران دانست و 

ابراز امیدواری کرد که این مشکل حل شود. به گفته وی، 
توسعه شنا در مناطق محروم نیز در دستور کار فدراسیون 
قرار دارد و بر همین اساس، مربیان برجسته به این مناطق 

اعزام خواهند شد.
محسن سمیع زاده، مدیر سازمان تیم های ملی شنا، نیز 
گفت که میزبانی تور بین المللی و کسب مدال در مسابقات 
کشورهای اسلامی از اهداف فدراسیون برای آینده است. به 
گفته او، تا المپیک ۲۰۲۸ لس آنجلس، برگزاری مسابقات و 

اردوهای مختلف برنامه ریزی شده است.
در  اردوها  میزبانی  برای  استانداردها  »تعیین  افزود:  وی 
این  تا  است  فدراسیون  برنامه های  دیگر  از  نیز  استان ها 

رویدادها با کیفیت بهتری برگزار شوند«.
حمید اسکندریون، رئیس کمیته فنی فدراسیون، نیز کمبود 
شناگران باکیفیت را از نقاط ضعف شنای ایران دانست و 
گفت: »مردم انتظار دارند که ملی پوشان علاوه بر جابجایی 
رکوردها، در مسابقات مهم مانند المپیک مدال کسب کنند. 
به همین دلیل، ما کسب مدال در بازی های آسیایی را جزو 

اولویت های خود قرار داده ایم«.
پیمان گرامی، رئیس کمیته استعدادیابی فدراسیون، نیز 
اعلام کرد که در راستای توسعه شنا، از هوش مصنوعی 
بهره گیری می شود. وی افزود: »برنامه هایی طراحی شده اند 
که شاخص های مرتبط با شناگران را می سنجند و برای 
مربیان به عنوان دستیار عمل می کنند. برای مثال، یکی از این 
برنامه ها با اندازه گیری شاخص ها مشخص می کند که این 
ورزشکار برای کدام رشته ها مناسب تر است. این فناوری ها به 
شناسایی سریع تر استعدادها و پشتوانه سازی برای تیم ملی 

کمک خواهند کرد«.
در این نشست، جان اونسوی، مدرس بین المللی شنا، بر 
در  موثر  برای حضور  برنامه ریزی  و  استعدادیابی  اهمیت 

رقابت های مهم تأکید کرد.
گامر دیلانچیان، سرمربی تیم ملی شنای ایران، نیز افزود که 
افزایش تعداد متخصصان تغذیه و بدنسازی در کادر فنی 
از مطالبات او است و این امر به بهبود عملکرد ورزشکاران 

خواهد انجامید.

ورزشی

در مجمع عمومی سالیانه هیأت ورزش های آبی استان اصفهان مطرح شد؛

کمبود استخرهای استاندارد؛ چالشی بزرگ برای شنا در ایران

نصفجهان

 

روزشمار سکوت عادل 

به پایان رسید؟

محبوب،  چهره های  بازگشت  هشتگ  فردوسی پور،  هشتگ 
هشتگ وفاق ملی...؛ این ها عباراتی است که این روزها دوباره به 

فضای مجازی بازگشته  و تِرنِد شده اند.
آخرین هشتگ به همین چند ساعت قبل برمی گردد؛ وقتی 
سخنگوی دولت درباره عادل فردوسی پور اظهارنظر کرد و بازگشت 

از برخی تصمیمات را به نفع مردم و جامعه دانست.
برخی  از  »بازگشت  نوشت:  توییت  این  در  مهاجرانی  فاطمه 
تصمیمات که مردم را شاد می کند هم به نفع دوستداران فوتبال 
است هم توان افزایش سرمایه اجتماعی را دارد. گاه با یک 

تصمیم ساده می توان وفاق بزرگی در جامعه ایجاد کرد«.
این توییت با هشتگ فردوسی پور منتشر و سپس در فضای 

مجازی تِرنِد شد.
برخی رسانه ها، از این اظهارنظر به عنوان بازگشت به تلویزیون یاد 
کردند اما در حقیقت اشاره ی سخنگوی دولت به همین چند روز 
قبل است؛ زمانی که در نهایت تصمیم گرفته شد پس از پنج سال 
و هشت ماه با توافق خود عادل فردوسی پور، او به عرصه گزارش  

زنده فوتبال بازگردد.
رفع  برای  رایزنی  از  گفت وگویی  در  هفته  همان  ارشاد  وزیر 
محدودیت هنرمندان و چهره ها خبر داده بود و گویا از ثمرات این 

وعده، بازگشت گزارشگر محبوب فوتبال بود.
عادل فردوسی پور از اسفند ٩٧ که شبکه سه سیما به طور ناگهانی 
پخش برنامه »نود« را متوقف کرد، به جز گزارش اینستاگرامی 
فینال لیگ قهرمانان آسیا بین پرسپولیس و اولسان کره جنوبی 
در سال ٩٩ آن هم به دعوت ای اف سی، دیگر مسابقه فوتبالی را 
گزارش نکرده بود و حالا به یکباره قرار بود طی دو شب دیدارهای 
 ـاینتر« را در سکوی اینترنتی   ـمیلان« و »آرسنال  »رئال مادرید 
آپارات اسپرت و فوتبال ۳۶۰ گزارش کند؛ اتفاقی که بسیاری از 

دوستداران فوتبال را متعجب و البته شادمان کرد.
او در ابتدای گزارشش به »مردم صبور ایران« سلام داد و بعد از 
۲۰۶۴ روز صدایش را بار دیگر از وطنش به گوش هموطنانش 
رساند. اتفاقی که شاید با کمی انعطاف، زودتر از این ها می توانست 
در خود صداوسیما رقم بخورد و شاید امروز، طیف وسیع تری از 

مردم را شاد کند.
آخرین بار فردوسی پور با شکستن سکوتش همراه با بغضی که 
در جشنواره جام جم سال ۹۷ رقم خورد، پس از دریافت تندیس 
جایزه مردمی بهترین برنامه )نود(، به رسانه ملی ادای دین کرد، 
خود را فرزند رسانه ملی دانست و برای همیشه از عرصه گزارشگری 
در تلویزیون رفت. او در عین حال خیلی صریح و شفاف  ـاز جنس 
 ـحرف هایش را خطاب به مدیران وقت زد و از سکوی  عادل 

جام جم پایین آمد. و این دوری تا همین امروز هم ادامه دارد. 
حالا با وساطت عده ای از مدیران فرهنگی و البته تمایل خودش 
برای بازگشت، روزشمار سکوت عادل فردوسی پور حداقل در فضای 
مجازی به پایان رسید؛ روندی که به نظر می رسد می تواند در 
صداوسیما هم ادامه دار باشد. خصوصا که پیمان جبلی خیلی 
پیش از این ها، قول بازگشت چهره های محبوب به آنتن را داده 
بود. اصلا پس از نشستن بر مسند ریاست سازمان صداوسیما از 
نخستین سوال هایی که از او پرسیده شد همین تصمیمش برای 
بازگشت فردوسی پور بود که البته هیچگاه شفاف موضعش را در 
این زمینه اعلام نکرد. با این همه حالا، حضور فردوسی پور در 
سکوهای اینترنتی می تواند به منزله سکوی پرشی برای بازگشت 
به صداوسیما هم باشد؛ اتفاقی که در صورت تحقق معامله ای 

چند سر بُرد به نفع همگان است.

ذرهبین

سرمربی کوبایی تیم ملی بوکس ایران به دلیل مشکلات شخصی از ایران خارج شده است.
تیم ملی بوکس ایران مدتی است که سرمربی کوبایی خود را در اختیار ندارد. فونتانا در حال حاضر خارج از ایران به سر می برد و این موضوع باعث 
ایجاد شائبه هایی مبنی بر قطع همکاری او با فدراسیون ایران شده است. پیگیری ها به این نتیجه رسید که سرمربی کوبایی تیم ملی تصمیمی 
برای قطع همکاری با فدراسیون ایران ندارد و دلیل خروج او از کشور وجود برخی مشکلات شخصی است که با حل شدن آن ها در کوبا، به ایران 
باز می گردد. پیش بینی می شود که فونتانا تا دو - سه هفته آینده وارد ایران شود و تا زمان بازگشت او، آندری لافیتا هرناندز دستیار کوبایی اش 

برنامه های تیم ملی را پیش خواهد برد.

چرا سرمربی کوبایی تیم ملی بوکس از ایران رفت؟

اصغرقلندری

پیوندمرزوقی

نفراتی  با  گفت:  ایرانیان  هلدینگ  تکواندو  تیم  سرمربی 
که در اختیار داریم و تلاش ها و حمایت های انجام شده، 

می خواهیم در لیگ امسال تیم متفاوتی باشیم.
مهروز ساعی روز گذشته درخصوص صدرنشینی تیمش در 
لیگ برتر تکواندو بانوان، اظهار داشت: با عملکرد خوبی که 
داشتیم، اکنون صدر جدول را در اختیار داریم و می خواهیم 

همین روند را ادامه بدهیم.
وی گفت: در هفته اول و دوم موفق بودیم و در لیگی که به 
روش گرندپری برگزار می شود، با ۳۸۱ امتیاز تیمی در صدر 
جدول هستیم. باید همین شرایط را ادامه بدهیم، چراکه 

مسیر زیادی باقی مانده و بازیکنانم نباید مغرور شوند.
ساعی در خصوص برگزاری لیگ به صورت گرندپری، بیان 
کرد: این روش از سال گذشته در دستور کار قرار گرفت و 
انصافا نتیجه آن را در تیم های ملی دیدیدم. اکنون همه 
بازیکنان و تیم ها در کورس قهرمانی هستند و رقابت بسیار 

نزدیک شده است.
وی بیان کرد: همچنین نفراتی که بدون تیم می ماند نیز 
به صورت انفرادی در لیگ شرکت می کنند تا دیگر هیچ 
سرمایه ای از بین نرود. اکنون هر مبارزه ای در لیگ حکم 
انتخابی تیم ملی را دارد و بهترین های ایران برای اثبات 
نیز  گذشته  سال  می روند.  میدان  به  خود  توانایی های 
استعدادهایی از همین لیگ شناخته شده و به اردوی تیم 

ملی رسیدند.
ساعی درخصوص نفرات شاخصی که در لیگ فصل جاری 
در تیمش حضور دارند، گفت: با هماهنگی و لطفی که رشید 
نجاریان مدیرعامل هلدینگ داشت، نفرات شاخصی چون 
مبینا نعمت زاده، مهلا مومن زاده و یلدا ولی نژاد را به خدمت 
گرفتیم. همچنین مونیرا ابدوسلام بازیکن المپیکی وزن 

هشت تاجیکستان را هم جذب کردیم.
این سؤال که موفقیت ۱۰۰  به  پاسخ  در  مربی تیم ملی 
درصدی در المپیک تا چه اندازه باعث روی آوردن حامیان 
مالی به تکواندو شده است؟ عنوان کرد: این مسئله تاثیر 
بسیار خوبی داشت و استقبال اسپانسرها برای حضور در 

لیگ افزایش یافته است.

وی گفت: رقم قراردادها بالا رفته و اکنون بازیکنان با خیالی 
آسوده تر در مسابقات شرکت می کنند. همچنین هر هفته 
جوایز نقدی برای نفرات برتر در نظر گرفته می شود. به طور 
مثال در تیم ما تکواندوکارانی که به مدال طلا می رسند علاوه 
بر ۱۲ میلیون تومانی که از فدراسیون جایزه می گیرند، همین 
رقم را از باشگاه دریافت می کنند که این جدا از رقم قرارداد 

است.
ساعی در خصوص دلیل بازی نکردن مبینا نعمت زاده )دارنده 
مدال برنز المپیک پاریس( در هفته نخست لیگ، توضیح 
داد: او مدتی کوتاهی استراحت کرد و خواستم حتما از 
فضای تمرین و تکواندو دور باشد. نعمت زاده کارش را دوباره 
شروع کرد و مدام تمرین دارد تا برای لیگ آماده شده و موفق 
باشد. او در مسابقات این هفته به میدان رفت و در وزن ۵۳ 

کیلوگرم، طلا گرفت.
مربی تیم ملی تکواندو بانوان، ادامه داد: انتخابی تیم ملی 
را هم خواهیم داشت و مبینا باید آماده باشد. وی در حال 
افزایش وزن است و دیگر در ۴۹ کیلوگرم بازی نخواهد کرد 

و به یکی از اوزان ۵۳ یا ۵۷ می رود.
ساعی درخصوص اینکه به نظر می رسد نعمت زاده پس از 
مدال برنز المپیک برای مدتی وارد حاشیه شد، گفت: واقعا 
اینگونه نیست. او بازیکن حرف گوش کنی است و روی 
تکواندو  بود.  و خواهد  بوده  و موفقیت متمرکز  تکواندو 
اولویت اول زندگی مبینا شده و باور کنید اصلا به دنبال 

حاشیه نیست.

پس از تداوم صدرنشینی در لیگ تکواندو بانوان؛ ساعی: نعمت زاده اهل حاشیه نیست
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